
Ministr obrany Lubomír Metnar: Malé
obchody jsou rizikovější než supermarkety.
Dokažte to, žádají podnikatelé
- CZ24 News | 27. listopadu 2020

ČESKO: Podnikatelské odbory požadují po ministrovi obrany Lubomíru Metnarovi (ANO) zveřejnění
dat o šíření nákazy v maloobchodech. V pořadu Události, komentáře ČT totiž tvrdil, že supermarkety
a hypermarkety představují menší riziko nákazy covidem-19 než malé podniky. Taková data ale
nebyla dosud zveřejněna. Ministr dle svých slov čerpal mimo jiné z informací Rady vlády pro
zdravotní rizika, jeden z jejích členů Jiří Běhounek (ČSSD) ale redakci Echo24.cz potvrdil, že žádná
taková data o maloobchodech nikdy neviděl.

„Takže v supermarketech a hypermarketech k přesunu nákazy nedocházelo, a v malých obchodech
ano? Chápu to správně?“ ptala se ministra moderátorka Daniela Písařovicová. „Přesně tak,“ potvrdil
stručně Metnar. Podle něj jsou při každém jednání vlády k dispozici detailní prezentace
od odborníků, s nimiž ministři i premiér probírají další kroky a diskutují nad formou dalších omezení.
Vzápětí ale Metnar dodal, že si nepamatuje konkrétní podrobnosti.

„Po mně chcete detail, který si teď nevybavuju, ale každé opatření bylo detailně konzultováno, přijato
a byla na něm shoda,“ doplnil ministr obrany. Metnarovo tvrzení ovšem zmátlo českou odbornou i
laickou veřejnost, jelikož data, která by jednoznačně potvrzovala, že se v maloobchodech šíří
covid-19 více než v supermarketech a hypermarketech, dosud nebyla k dispozici.

Ministr dle svých slov čerpal mimo jiné z informací Rady vlády pro zdravotní rizika, jeden z jejích
členů, poslanec Jiří Běhounek (ČSSD), ovšem tvrdí, že nikdy neviděl tvrdá data, která by potvrzovala
vyšší riziko nákazy v maloobchodech. „Nevím o tom, že by někdy taková data byla. Já jsem je nikdy
neviděl,“ řekl redakci Echo24.cz.
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„Doufáme, že máte nevyvratitelné důkazy“
Nejasnosti okolo rizikovosti malých podniků se snaží rozseknout Podnikatelské odbory – Unie
podnikatelských a živnostenských spolků. Ty zaslaly otevřený dopis Metnarovi a s odvoláním
na zákon o svobodném přístupu k informacím podaly také žádost o zveřejnění prezentací a analýz,
která jeho slova o šíření koronaviru v maloobchodech potvrzují. Obvinění z úst ministra obrany
považují odbory za závažná.

„Jste jediný, kdo takto explicitně označil živnostníky a drobné podnikatele za původce a šiřitele
onemocnění covid-19 v zemi. Protože jako vrcholný ústavní činitel jistě dodržujete Ústavu ČR,
chápete, že takové tvrzení je závažným obviněním jedné konkrétní skupiny občanů ČR. Krátce
před listopadem 1989 jste podobný slib věrnosti dal Československé socialistické republice a jako
člen Pohotovostního pluku Veřejné bezpečnosti bránil socialistické zřízení před ‘nekalými živly’,
proto doufáme, že pro vás nejsou nyní podnikatelé a živnostníci takovými ‘nekalými živly’ a že máte
pro svoje tvrzení konkrétní a nevyvratitelné důkazy,“ píšou odboráři v otevřeném dopise.

„Opatření, která jste osobně schválil, se dotýkají stovek tisíc živnostníků a drobných podnikatelů,
kterým je znemožněno podnikat. Je tak ohrožena nejen jejich práce, ale i životní podmínky jejich
rodin. Kroky s takto vážnými důsledky nelze činit bez řádného zdůvodnění, vysvětlení a doložení
jejich příčin. Proto Vás ve smyslu zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím
žádáme o okamžité zpřístupnění zmíněných analýz a prezentací, včetně veškerých souvisejících dat,
informaci a podkladů,“ pokračují odbory v dopise podepsaném předsedou výboru Radomilem
Bábkem.

Podnikatelský odbor také žádá o zveřejnění autorů zmíněných analýz, data, kdy byly analýzy
předkládány a schvalovány, a jména jejich objednatelů. Stejné žádosti zaslali odboráři také dalším
pěti ústavům – vládě, Bezpečnostní radě státu, Radě vlády pro zdravotní rizika, Ministerstvu
zdravotnictví a Ústavu zdravotnických informací a statistiky.

V tuto chvíli stále není jasné, zda se od pondělí otevřou obchody, restaurace a provozovny služeb.
Rizikové skóre podle systému PES by se totiž muselo zmírnit do třetího stupně, což v současnosti
zhoršuje situace v některých regionech, v nichž v posledních dnech toto skóre stouplo. Ministr
zdravotnictví Jan Blatný (za ANO) odhadl pravděpodobnost rozvolnění už po prvním adventním
víkendu padesát na padesát.
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